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ًل الشششكر  للعلششوم السششودان لجامعششة الشششكر ثششم وجششل عششز للششه أو
 كشل الطرروحة.  والششكر هذه إعداد فرصة منحتنى التى والتكنلوجيا

 : للششدكتور والتقششدير والشششكر والمراعششى الغابششات علششم لكلية الشكر
 السششودان جامعششة الزراعيششة، الدراسششات :كليةحسين بدوى محمد
 منحنششى والششذى الرسششالة هششذه علششى المشششرف والتكنلوجيششا، للعلششوم
 إكتمششل. حششتى دقيقة بصورة العمل هذا وقاد وخبرته علمه من الكثير

 الغابششات، : كليةمحمد السنجك  المينللدكتور: موصول والشكر
 ووجهششه العمششل هششذا علششى الشرششراف قششاد الششذى الخرطرششوم، جامعششة
وخبرته. علمه من الكثير وأعطى
 إبنعموف) عثممان ( محممد الششدكتور لسششاتذتى والتقششدير والشششكر
 المدينمة) الحمى (عبمد  والششدكتورالبحمر) على (إبراهموالدكتور
 عبممدالله (الشمميخ والسششتاذ)  الطيممب (عبممداللطيف والسششتاذ
 مسششاهمة أسششهموا  الششذينفاشمر) عباس (جلل   والستاذالشيخ)

 يبخلشوا ولشم الكشثير أعطشوا وقشد المعلومشات ورصشد جمشع فشى فعالشة
بالمعرفة. 

 (جعفر سششنار بوليششة غابششات للغابششات القومية الهيئة بالشكر أخص و
 ،عبممدالرازق) ( عممماد ،إبراهيممم)  على ( عباس الله)، عوض

 أخششص كمششا)  أدم (صممالحة ،طممه) (شمميماء ،عبممدالله) (فمموزى
 ،بشممير) (بدرالممدين ،الطمماهر) (عبداللطيف أصششدقائى بالشكر
.عبدالحميد) (حسن

 )، الشمميخ (وجدان ،القادر)  عبد (رحاب زميلتى  بالشكر أخص
 قمششن  الئىهاشم) أحمد (مريم بكير)، (فريده )، حمد (تهانى
ًا الطرروحة هذه بطباعة  قدمت التى لسرتى الشكر كل الشكر واخير

 (حمد أخششى فششى متمثلششة ومعنويششة مادية مساعدات من العون يد كل
 تسششعفنى ولششم الدراسششة هششذه إعششداد فششي أسششهم من  ولكلعبدالله)

أسمائهم. لذكر الذاكرة
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الدراسة ملخص                                                           

مجال          في المحليين للقادة المجتمع قبول فى المؤثرة العوامل  

الغابات  إرشاد

 - السودان  سنار ولية

 ودراسة القرى فى المحليين القادة إكشاف إلى الدراسة هذه تهدف 
 والسيكولوجة والقتصادية والجتماعية، الشخصية، خصائصهم بعض

 القادة ودور إستكشاف للمواطرنين.ثم المماثلة بالخصائص ومقارنتها
 الغابى.  إستكشاف الجتماعى العمل وتطوير تنظيم فى ومواطرنيهم

 وتقويم وتنفيذ وتخطيط تنظيم عن وإقتراحاتهم مساهماتهم وتحليل
 والمواطرنين القادة دور وتوضيح إستكشاف الرشرادية، البرامج وتأثير

التصال. عملية فى
ًا الدراسة هذه بيانات على للحصول كأداة الستبيان إعتماد تم  مستعين

 في المحليين القادة لستكشاف الجتماعية القياسية بالطريقة
الدراسة. منطقة

 لتوضيح  والتكرارات البسيطة المائوية النسب إستخدام تم
 برامج بعض إستخدام تم كما والمواطرنين القادة بين الفوروقات
 بعض بين المعنوية الفروقات ) لتوضيحt-test(   ) وχ² test(  الحاسوب
القادة. لترتيب المرجحة الوزان جداول إستخدام تم كما المتغيرات

 من القادة معظم أن أوضحت الدراسة هذه من الرئيسبة النتائج 
 قورنوا ما إذا السن كبار من وهم  بالمائة،85.0 بنسبة الذكور

 والمواطرنين للقادة بالنسبة العمار متوسط كان حيث بالمواطرنين
 بالنسبة السرة أفراد عدد التوالى.  متوسط على  سنة35.48و 47.2

 عند التعليم المواطرنين.  نسبة أسر أفراد متوسط من أكبر للقادة
ًا المواطرنين  هى للقادة الرئيسية القادة.  المهنة عند من أفضل نوع

( ) و2883.3( المواطرن من أعلى القائد دخل ومتوسط الزراعة
ًا1733.3 ًا سود ) جنيه التوالي. على اني

 من كل عند متساوية العمل عن والرضى النفسى الستقرار حالة
والمواطرنين.   القادة
 ولهم الطوعية الجمعيات في وإشرتراك إسهامات لهم القادة جميع
ًا أكثر ميل  لهم والمواطرنين القادة الجماعى.  وأن العمل ًتجاه وضوح

قراهم. بمشاكل الحساس نفس
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 تقوم الذى  الغابى بالرشراد معرفة لهم المواطرنين ومعظم القادة كل
 في المواطرنين مشاركة ضعف ) معFNC( للغابات القومية الهيئة به

 تخطيط عمليات في القادة مشاركة وضعف الرشرادية النشطة
الرشرادية. البرامج وتقويم

 القومية الهيئة من الشعبية الغابات فكرة وصلتهم القادة معظم
 قراهم، داخل أفراد من الفكرة وصلتهم المواطرنين بينما للغابات

 طرريقة القادة مشاركة.  إستخدم أكثر القادة فإن التنفيذ عند ولكن
 (إجتماعات، الرشرادية العمليات بعض تنفيذ فى المجموعات

 جيدة. كانت المواطرنين مشاركة أن القادة وأكد ....إلخ)، محاضرات
 وحل التوعية إن إلى أشراروا ومواطرنين قادة المبحوثين معظم أن

 إلى المشاركة.  بالضافة فرص من ويزيد يشجع المواطرنين مشاكل
 بإدراج والمواطرنين القادة جميع أوصى الشعبية الغابات مشاكل حل

ومتكاملة.    متزنة تنمية لخلق أخرى برامج

 القرى أهل ويعتمد بالتشاور أعضائها إختيار يتم القرى لجان أن إتضح
قادتهم. على أساسى بشكل
 26.7 وجد بينما ومباشرر جيد الغابات بمفتش القادة معظم إتصال
  بالمائة11.0 هنالك الولية.وأن غابات بمدير إتصال لهم فقط المائة

الغابات.  بمفتش مباشرر إتصال لهم المواطرنين من
 لمصدر الرئيسية الوسيلة هى  جماهيرية إتصال كوسيلة الذاعة

 والمجلت الصحف أن كما والمواطرنين، القادة لدى للمعلومات
 بالمواطرنين. مقارنة القادة عًند إستخداما أكثر المتحركة والصور

 ومكثف جيد إتصال لهم المواطرنين ومعظم للقادة  كل أن إتضح
 عكس على القادة أغلبية أن كما منهم، تقرب التى الحضرية بالمراكز

الولية.  خارج حضرية بمراكز إتصال لهم المواطرنين

 بالشكل وتدريبهم وتأهيلهم القادة على بالتركيز الدراسة أوصت
 وتدريبهم الرشرادية البرامج في وإدراجهم مهاراتهم لتطوير المطوب

 الرشرادى العمل لقيادة ومساعدتهم الصحيح التقويم عمل كيفية على
قراهم.  في
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ABSTRACT

        Influential Factors in Social Acceptance of Local Leaders 
In Forestry Extension

 Sinnar State - Sudan  

The objectives of this study are to identify the local leaders in the villages; to 

compare some personal, social, economical, and psychological characteristics 

of those leaders and their citizens. To identify the role of those leaders and 

their citizens in organizing and developing the social forests work; to identify 

and analyze the contribution and suggestions of the local leaders about 

organizational, planning and exceptional aspects of extension programs in the 

state, and to investigate and identify the role of those leaders and their citizens 

in the communication process.

Personal interview was employed in collecting the research data, sociometric 

method was employed to identify the local leaders.

Percentage and frequency were used generally to display the differences 

between the local leaders and the citizens, (χ² test, t-test) were used to identify 

the significant differences; rank order tables were also used.

The main findings: of the study are the majority of the leaders are males 85%, 

and they are elder in age compare to citizens (47.2) and (35.48) year, 

respectively.

The average family size members for the leaders are relatively higher than 

that of citizens. The education level of the citizens is higher than that of the 
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leaders. The main occupation of the leaders is farming, and the annual income 

of the leaders is relatively higher than that of their citizens (2883.3) and 

(1733.3) SDG respectively. The majority of the leaders and the citizens have 

the same satisfaction and welfare by their current situation (58.3%) and 

(56.3%), respectively. The leaders and the citizens participations in 

identifying the villages, problems is the same, on the other hand the leaders 

prefer team work as a mean of solving problems.

 All the leaders and the majority of the citizens are aware about the forestry 

extension. The majority of the leaders obtained their knowledge about the 

social forests from extension unit (FNC) and the majority of the citizens 

obtained their knowledge from their neighbors and friends, less of the leaders 

used to participate in planning and evaluation of extension program’s, but the 

participation in executing is higher specially among the leaders, the leaders 

used group extension method in executing some activities ( meetings, 

lectures…etc), and the leaders stated that the response of the citizens is good. 

The majority of respondents (leaders and citizens) indicate that the awareness 

and solving of people problems encourage more participation. Besides 

challenging problems of social forests leaders and citizens recommended 

tackling other needs and interests as well, in balanced extension programs in 

the region. The majority of the leaders have direct contacts with the forest 

inspector and (26.7%) of them have direct contact with the forest director in 

the state, on the other hand (11.0%) of the citizens have direct contact with 

the forest inspectors. Mass media communication methods e.g. Radio was 

found to be used widely by the leaders and citizens, but newspaper and 

motion pictures were used by the leaders in a very narrow scale. All the 

leaders visit their close urban centers and the majority of them visit other 

urban centers outside the region in contrast of the citizens. The study 
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recommended that: leaders should be trained well to improve their skills; 

special training should be applied for leaders, in planning and evaluating 

extension programs.    
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